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SALUTACIÓ DE L'ALCALDE 
Un repte per a tots nosaltres 

La recollida i eliminació dels residus domèstics 
és, sense cap mena de dubte, un dels principals pro
blemes ambientals que tenen les nostres ciutats i 
pobles. Penseu per un moment en la quantitat de 
brossa que diàriament posem a la galleda de les 
escombraries (més d'un quilo i mig per persona i 
dia!) i també en totes aquelles deixalles atípiques 
(com són els matalassos o mobles vells , els electro
domèstics que ja no funcionen , fins i tot els ordina
dors que cal canviar de tant en tant) . 

Ja que el valor de la imatge és sempre molt 
gran, cal dir que els residus que els tianencs produïm 
en un any, dipositats tots al parc del Camp de Futbol 
Vell, representaria una muntanya de més de 100 
metres d'altura. 

Tracteu ara d'imaginar quin és el camí que fan 
des de que surten de la vostre llar. El seu destí és o 
bé la incineració (com la planta de Sant Adrià, a prop 
de l'autopista) o bé l'enterrament a un abocador 
immens (com el que hi ha a la Vall d'en Joan al 
Garraf} . És evident que al cost del transport cal afe
gir una sèrie de greus problemes ambientals en fun
ció del sistema escollit per l'el iminació: emissió de 
fums i gasos tòxics, contaminació de les aigües freà
tiques degut als lixiviats, males olors, destrucció de 
valors naturals, alteració de paisatge, etc. 

Aquesta llista de greuges contra la nostra 
Terra es podria fer molt més llarga, però els exemples 
donats són suficients per entendre que cal fer algu
na cosa ja que aquest comportament no és admissi
ble i més si fem compte que el nostre model de crei
xement (que no de desenvolupament!) afegirà a la 
brossa nous elements, probablement cada cop més 
tòxics. 

La solució és ben senzilla: un recollida selecti
va de les deixalles. Hi ha materials que són fàcilment 
aprofitables (com vidre, paper, plàstics, roba, f ustes, 
etc) a condició que no estigu in mesclat s. Una fracció 
important de la nostra brossa és matèria orgànica 
que també es pot aprofitar per a la fabricació d'a
dobs o biogas que és un tipus d'energia renovable. 
La retirada de tots aquests materials fa que la fracció 
final <.que sempre hi restarà una part) per anar a inci
n.erac1ó o abocador serà molt petita i, en conseqüèn
cia, es disminuiran molt significativament els proble
mes ambientals. 

El Govern de nana ha decidit actuar amb 
resolució en aquest camp. Primer, perquè hi ha una 
Llei estatal i autonòmica que obliga a fer-ho. En 
segon lloc, i molt més important, perquè estem con-

vençuts que el nostre poble té unes condicions 
socials que fan possible una aposta decidida a favor 
de la qualitat ambiental i de la sostenibilitat. 

Per això hem endegat una reflexió participati
va (tècnics, societat i Administració) sobre quina 
nana volem i aquest és el procés d'Agenda 21 Local 
que està en el·laboració. El resultat ens donarà les 
pautes a seguir mitjançant un Pla d'Acció Ambiental. 
Fins ara hem avançat algunes actuacions, com la 
inauguració ben recent de la Deixalleria, que és una 
infrastructura fonamental per la recollida selectiva 
per a molts dels residus que produïm. 

El proper pas és la instauració (a principis de 
juny) de la recollida porta a porta de la matèria orgà
nica. Aquest sistema, en un primer moment, pro
duirà algunes molèsties als ciutadans i ciutadanes: 
caldrà tenir més d'una galleda d'escombraries, la 
recollida no serà diària, no hi hauran contenidors al 
carrer i les deixalles s'hauran de t reu re a una hora 
determinada. Però ben segur que aquest és el millor 
sistema per a garantir una matèria orgànica de qua
litat pel seu aprofitament. 

nana serà el primer municipi de tot l'Estat en 
implantar aquest sistema per a la recollida generalit
zada de les deixal les domèstiques però cal dir que hi 
ha molts municipis d'Europa que fa anys que el 
tenen implantat, amb força èxit. 

Durant les properes setmanes, abans d'entrar 
en f uncionament, s' informarà abastament a tothom. 
Jo només he volgut fer una petita reflexió, exposant 
el context en que Tiana vol resoldre la recollida de 
deixalles. No és una proposta agosarada; és possible 
aconsegui r- ho però cal el compromís personal, i la 
complicitat de tothom amb la seguretat que només 
hi ha un fut ur i es treballa en termes de sostenibilitat 
i respecte al medi ambient. 

Ferran Vallespinós 
Alcalde 

Generalitat de Catalunya — Plaça de la Vila (1995-2004), 1/4/2000, pàgina 3


